
Naprej... 
Kot naslov članku smo zapisali eno sa

mo besedo, ki pa pove mnogo, če hkrati 
izjavimo, da se ta beseda nanaša na po
gajanja sedanje vlade s Hrvati. Dozdeva 
se namreč, da je nastopil v teh pogajanjih 
nekak zastoj. Malodušneži, črnogledneži in 
zlohotneži so ta presledek po svoje tolma
čih. Širile so se govorice, češ da. sta se 
dr. Maček in Dragiša Cvetkovič trajno po
slovila, da so pogajanja prekinjena itd. 
Tem govoricam je napravil konec predsed
nik vlade Dragiša Cvetkovič s tole izjavo, 
ki jo je dal 6. junija v Karlovcu novinar
jem: »Malo smo zastali, da proučimo go
tove okolnosti, toda v interesu vseh nas, 
Srbov, Hrvatov in Slovencev je, da do 
sporazuma mora priti Nič ni prekinjeno« 
Glavno je, da obstoja dobra volja na eni 
in na drugi strani. Dr. Maček in jaz se 
nisva poslovila, temveč so le pogajanja 
malo zastala v interesu splošne stvari. 
Sporazum mora biti tako delo, da bo traj
no in da bo zadovoljilo upravičene interese 
Hrvatov in Srbov. Za takšno zadevo pa 
je potrebno resno in premišljeno delo, in 
to so glavni razlogi, da sva dr. Maček in 
jaz malo zastala in proučujeva dalje vse 
ono, kar je pogoj za rešitev tako velikega 
in narodnega problema.« 

Zanimivo izjavo o vprašanju sporazuma 
je podal tudi voditelj Slovencev dr. Anton 
Korošec na taboru katoliškega delavstva 
v Ljubljani 4. junija. Svoje besede je osre
dotočil okoli voditelja Hrvatov dr. Mačka, 
o katerem je rekel: »Dr. Maček ni samo 
dober Hrvat, ampak tudi dober Slovan. 
Krivico mu dela, kdor si upa misliti, da 
mu slovansko čustvovanje in mišljenje ni 
sveto. Govorite kakor koli hočete, mislite 
o njem, kakor hočete, vendar so le Slo
venci, vendar so le Srbi dr. Mačku najbližji 
bratje na svetu. Dr. Maček ne pozna bliž
jih bratov na svetu, kakor so Slovenci in 
Srbi. Jaz cenim dr. Mačka in visoko mi
slim o njem. Zato pa tudi ne obupam nad 
delom za sporazum, po bolj ah manj šte
vilnih preobratih bo "endarle do njega pri
šlo.« Te besede predsednika senata dr. A. 
Korošca je objavil »Hrvatski dnevnik«, 
glavno glasilo Hrvatske seljaške stranke, 
s tole pripombo: »Dr. Korošec računa še 
z raznimi preobrati, katerih more biti veČ 
ah manj, kljub temu pa veruje, da bo dr. 
Maček ostal na črti sporazuma, kar po
meni, da ga po dr. Koroščevem mnenju s 
te črte ne bodo premaknili nobeni preob
rati, ki jih prinaša s seboj politično živ
ljenje. Čeprav dr. Korošec ni povedal ni
česar določenega, kaj utegne še priti, je 
treba njegove ugotovitve beležiti kot važ
ne, ker vnašajo nekaj luči v poglede prve
ga podpredsednika JRZ ne samo na da
našnji politični položaj, ampak tudi glede 
na njegov bodoči razvoj.« 



»Hrvatski dnevnik« osvetljuje tudi v 
zvezi z znanim zagrebškim listom »Obzo
rom« tiste elemente, ki bi radi sporazum 
3 Hrvati preprečih ter delajo proti njemu. 
»Hrvatski dnevnik« poroča, da je dr. Sto
jadinovič zbiral na svojem stanovanju svo
je pristaše, ki so skoraj vsi iz savske ba
novine. Dal jim je podpisati neko resolu
cijo, v kateri je rečeno, da Hrvati niso po
seben narod in da hrvatsko vprašanje ni 
nobeno državno vprašanje. To resolucijo 
je podpisalo 40 poslancev in senatorjev. To 
je prav pičlo število in še večina teh dr. 
Stojadinovičevih pristašev je iz savske ba
novine. To za dr. Stojadinoviča nikakor ni 
preveč ugodno, ker so to ljudje, ki nimajo 
v narodu nobene zaslombe, ampak se ima
jo izključno njemu zahvaliti, da pobirajo 
poslanske dnevnice. »Obzor« pa spričo dr. 
Koroščeve napovedi o preosnovi JRZ po
roča, da se bo jeseni sklical kongres JRZ, 
na katerem bodo zbrali novo predsedstvo. 
Takrat bo dr. Stojadinovič prenehal biti 
predsednik stranke; saj je predsednik 
stranke postal le kot predsednik vlade. 
Seoaj pa, ko je začel delati proti glavni 
nalogi nove, namreč Cvetkovičeve vlade, 
co je, proti sporazumu s Hrvati, se je one
nogočil za preclsednikr stranke. Zadela ga 
oo ista usoda, kot je zadela Uzunoviča, 
Jevtiča in Živkoviča. 

Zagrebški listi, ki izražajo mišljenje naj
ožje okolice dr. Mačka, so že večkrat izja
vili in še vedno izjavljajo svoje nezado
voljstvo tudi s postopanjem združene srb
ske opozicije in JNS. Pri volitvah 11. de
cembra 1938 so se ti ljudje zatekli k dr. 
Mačku, da bi dobili kaj poslanskih man
datov. Po volitvah pa niso pokazali nobe
nega smisla za vsebino hrvatskega vpra
šanja in nobene resne volje za njegovo re
šitev. Kljub opetovanim pozivom vodstva 
Hrvatske seljaške stranke niso hoteli opre
deliti nobenega programa, kako si pred
stavljajo rešitev hrvatskega vprašanja v 
podrobnostih. Dr. Maček in njegovi ožji 
sodelavci so tega vodnega izmikanja zdru
žene opozicije in JNS do grla siti. Toda ne 
nasprotovanje s strani dr. Stojadinoviče
vih maloštevilnih pristašev, ne slabotno in 
neodkritosrčno izmikanje združene opozi
cije in JNS ne more in ne bo preprečilo, 
da se ne bi razgovori za sporazum nada
ljevali. Resna volja za to obstoja na strani 
predsednika vlade Dragiše Cvetkoviča, ka
kor tudi na strani dr. Mačka. Vse ljud
stvo v državi želi, da bi delo za sporazum 
imelo popoln uspeh ter spravilo s poti mno
ga težka politična vprašanja, ki ovirajo 
ozdravljenje političnih razmer v državi. 


